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La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Gracias . (Aplaudiments i veus)

Señorías, ¿podemos continuar con el Pleno?

 

Interpel·lació al conseller d’Educació, Universitats i Ocupació, 
senyor José Antonio Rovira Jover, sobre la política general del 
Consell en la construcció de centres educatius, que formula el 
diputat senyor Gerard Fullana Martínez, del Grup Parlamentari 
Compromís (RE número 4.472, BOCV número 27)

 
La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Pasamos al punto 10 del orden del día, interpelación al 
conseller de Educación, Universidades y empleo sobre la 
política general del Consell en la construcción de centros 
educativos que formula el diputado Gerard Fullana, del 
Grupo Parlamentario Compromís, registro de entrada 
número 4.472. (Veus)

Tiene la palabra el ilustre diputado Gerard Fullana.

Cuando quiera.

El senyor Fullana Martínez:

Moltes gràcies, senyories, ¿què tal? Hui, desgraciadament, 
he de tornar a pujar a este atril i parlar de les formes del 
conseller d’educació, o, millor dit, de les males formes del 
conseller d’educació, i és que, en la comissió d’hisenda, dedi-
cada als pressupostos, vosté va tornar a insultar a l’oposició, 
i es va negar a disculpar-se. Crec que parle en nom de gran 
part de la comunitat educativa quan li dic que no mereixem 
un conseller amb estes formes, i menys un conseller d’edu-
cació . (Aplaudiments)

Deixem les formes i anem al fons de la qüestió, que és la seua 
estratègia, la seua política general en infraestructures educa-
tives. No som massa optimistes, pel que li hem sentit i pels 
pressupostos que ens ha passat, però és veritat que, quan 
vam vore el senyor Mazón, en campanya electoral, amb una 
llista amb tots els edificants, ¿eh?, programats i diguent que 
en junt de 2015, d’ací un any i mig (el diputat mostra un full 
imprés) ell anava a acabar tots els projectes Edificant. Amb 
tots els projectes?, vam pensar..., jo vaig pensar: «no sé si 
votar-lo»..., fins i tot, ¿no? Va comprometre: «En un any i mig, 
ho acabaré tot». I teníem un plantejament un poc optimista. 
Però la veritat és que després d’escoltar-lo a vosté, després 
d’escoltar-lo difamar el pla Edificant, la veritat és que ens 
hem vingut una miqueta avall. Què voleu que vos diga? I la 
veritat és que he demanat esta interpel·lació perquè tenim 
la sensació que vosté, en compte de construir escoles, el que 
pretén és destruir escoles. És una sensació que tenim clara.

Mire, la primera alarma és quan vosté ens envia el pressu-
post d’educació i retalla 121 milions d’euros de la partida 
Edificant, el 40 %, i vosté diu: «Això no afectarà en res, això 

no afectaran en res». Vosté retalla 121 milions d’euros i diu 
que no afectarà a res .

Si tenen un fill o una filla adolescent i li diuen: «Li vaig a reta-
llar la paga un 40 %, però no li afectarà en res». Quina cara 
creuen que posarà esta persona? I li diuen: «No, és que la 
paga de la setmana passada... –com a excusa, eh?– la paga 
de la setmana passada no la vaig executar . Em van faltar 3 
euros, i esta et pagaré el 40 %». Quina cara posaria?

Segona alarma. I és quan vostés anuncien un canvi en la llei de 
mesures. Vostés hereten un programa que tenia una execu-
ció ja en els últims quatre anys de vora sis-cents milions d’eu-
ros, i tenen programats, preparats 341 obres amb una inversió 
de 1.400 milions d’euros i una expectativa de generar treball 
–perquè vosté també és el conseller d’ocupació; de moment, 
presumpte, és veritat, però conseller d’ocupació– de 35.000 
llocs de treball. I què fan vostés? Es posen a treballar? No! 
Vostés canvien la norma per a retirar eixos diners als ajunta-
ments, que era el més urgent, el més urgent que hi havia, legis-
lar per dir-los: «Anem a llevar-vos els diners», i en base a dos 
paraules, «interés general». Els de la Ciegsa ens parlen d’inte-
rés general? Ja sabem quin és el seu «interés general».

Però és que hi ha més, hi ha més alarmes, hi ha més alarmes. 
I és que vostés..., açò jo crec que la majoria del grup Popular 
és una qüestió que no sap, mire què li dic. Vostés estan 
dient-los als ajuntaments que a partir d’ara van a haver de 
pagar del pressupost municipal per a fer escoles. Sí, de pagar 
per a fer escoles. Els que dien que delegar Edificant als ajun-
taments era amuntonar la faena, ara els amuntonen la faena 
i els diuen: «I aneu a pagar».

Mire, modificación de créditos del Ayuntamiento de Chiva, (el 
diputat mostra un full imprés) donde gobierna el Partido Popular 
y Vox, de la semana pasada, del jueves pasado. Modificación 
de créditos. En la baja, dos millones y medio de euros de inver-
sión en vías públicas y caminos vecinales. Está mirando la gente 
del PP en plan: «¿Cómo, esto es verdad, Rovira?» Sí. Y en el alta, 
dos millones medio de euros del dinero de Chiva para pagar los 
colegios, (aplaudiments) para pagar los colegios . Porque le han 
dicho al alcalde de Chiva que es que no había dinero.

Vienen aquí y dicen: «Recortamos 121 millones de euros 
porque les ha sobrado dinero. No lo han ejecutado todo». Y le 
dicen..., engañan al alcalde de Chiva y a los concejales de Vox, y 
les dicen: «No, tienes que poner dos millones y medio de dinero 
del presupuesto municipal porque es que no hay dinero». Usted 
ha engañado al alcalde de Chiva. Y si yo fuera de Chiva, les diría 
que mucha corbata, pero muy poca vergüenza, la verdad. Muy 
poca vergüenza. (Aplaudiments) Muy poca vergüenza.

Però és que no acaba ací la qüestió. És que vostés, amb este 
pla que Mazón va dir que en un any i mig acabaria el pla 
Edificant, atenció, vostés comencen a executar allò que han 
legislat, retirar les ajudes... No li xive, no li xive res, que és el 
conseller d’educació. Ell ja ho sap tot. Ell ja ho sap tot. Ell ja 
ho sap tot. No li xive res, no li xive res .

Però és que vostés ja han començat a desmantellar. Han 
enviat 12 cartes a 12 ajuntaments dient-los que els lleven... 
que els lleven 63,5 milions d’euros. I diu que «sí», i diu que 
«sí», i diu que «sí», eh? I diu que «sí». I enganya l’opinió 
pública i els diu als periodistes que és que eixa inversió va 
majoritàriament a pobles de Compromís i del PSOE, quan un 
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30 % d’eixa inversió, 20 milions d’euros, van a un ajuntament 
amb alcaldia del Partit Popular, van a un ajuntament amb 
alcaldia del Partit Popular. Sí, senyor. Sí, senyor. Sí, senyor.

I quinta alarma, quinta alarma que hem rebut recentment, 
i és la sentència de Ciegsa. Ja podem dir, eh?, ja podem dir 
que hi ha companys seus, representants del Partit Popular, 
que aniran a la presó per desviar diners que havien d’anar 
a construir escoles, que havien d’anar a construir escoles. 
(Aplaudiments) La seua credibilitat, la seua credibilitat per a 
criticar a la gent del Botànic és absolutament nul·la.

I davant estes alarmes, jo li porte ací, perquè ho sàpia, la llista 
de la dignitat de les infraestructures educatives valencianes, 
que és tan llarga com la llista per imputacions per corrup-
ció política del Partit Popular en realitat. Esta llista que té 
vosté ací, vull que la mire ben mirada, eh?, esta llista... esta 
llista que té vosté ací, vosté ací... (veus) vosté ací té 341 actu-
acions, 341 actuacions en 178 municipis amb 1.400 milions 
d’euros . (Aplaudiments) I no són escoles ni del PP, ni del PSOE, 
ni de Vox, ni de Compromís. Són escoles de la ciutadania. Van 
a alumnes, pares i mares de tots els partits polítics. I no anem 
a permetre que vosté per a retallar, per a apujar-se el sou, 
com vostés han fet, per a apujar-se el sou o per a regalar 300 
milions d’euros a les herències milionàries retalle ni un euro 
d’esta llista. Ni un euro, conseller. Ni un euro. (Aplaudiments)

I hui, ací, agraïsc la presència de representants municipals 
de pobles que ja han rebut la seua carta per a retirar les 
subvencions, i els dic que no van a aconseguir-ho. No anem 
a permetre que tornen a desviar diners públics de les esco-
les a no sé on. (Aplaudiments) Que li quede clar, que li quede 
clar, que li quede clar.

 
(Ocupa la presidència el vicepresident primer de Les Corts 
Valencianes, senyor Alfredo Cesáreo Castelló Sáez)

 
El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Muchas gracias, señor Fullana.

 
El senyor Fullana Martínez:

¿Puedo plegar el…?

 
El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Sí, pliégalo, me parece bien.

 
El senyor Fullana Martínez:

Me va a costar un rato plegar-lo. 

El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Ahora te ayudan los servicios de la cámara. No te preocupes.

El senyor Fullana Martínez:

Ja ho faig jo, ho faig jo... ho faig jo.

 
El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

No, señor Fullana, es que tenemos que seguir el pleno.

 
El senyor Fullana Martínez:

Es que son muchos colegios .

 
El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Sí, los que os habéis dejado sin hacer.

 
El senyor Fullana Martínez:

Son muchos colegios. No, más de seiscientos 600 millones de 
euros . (Rialles)

Alfredo me ha dicho que... Está haciéndome comentarios 
políticos el presidente de la Mesa. Es decir…

 
El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Gracias... gracias, señor Fullana.

Señor conseller, tiene usted la palabra. (Pausa. Aplaudiments)

Cuando usted quiera, conseller .

 
El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Gracias, señor presidente.

Yo de verdad que me he quedado un poco sorprendido, de 
esa lista. Porque, claro, al ver esas listas inmensas, digo: ¿qué 
han hecho en ocho años?, ¡¿qué han hecho en ocho años?! 
(Aplaudiments) Pero no se preocupen que se lo voy a contar 
yo, que se lo voy a contar. Les voy a contar por qué esa lista 
es tan larga. Les voy a contar con detalle por qué esa lista es 
tan larga. Porque, claro, uno ve esa lista y dices: entonces, en 
ocho años ¿qué han hecho?

Mire, yo se lo voy a contar. En 2018, que empieza el plan 
Edificant, presupuestaron 111 millones, ejecutaron 4,1. 
(Remors) En 2019 presupuestaron 307 millones. «¡La educación 
pública! ¡Vamos a hacer los centros!», ejecutaron 25. (Remors) 
En 2020 presupuestaron 310 millones, ejecutaron 98. ¡Che! 
Ya... ya, un 30 %. En 2022 fueron 302 millones los que pusie-
ron en presupuesto, ejecutaron 120. Bueno, ya van subiendo 
un poco. En 2023 repitieron presupuesto y hasta octubre sola-
mente se había ejecutado 85. Esa es la pura realidad.

De un total de 1.639 millones, con los que ustedes engaña-
ron a todos los valencianos, a todos los docentes y a todos los 
niños de esta comunidad, ejecutaron 377 millones, un 23 %. 
(Aplaudiments) Embaucaron ustedes . . . embaucaron ustedes a 



Número 16  ¦ 30-11-2023 Pàg. 590

todos los valencianos engañándolos, tomándoles el pelo. Por 
eso viene usted y, encima, viene con la lista, que es lo que no 
se ha hecho. Hay que tener..., no sé, hay que tener..., no sé.

Pero yo le digo para qué usaban ese dinero. Porque, por 
ejemplo, en 2022 al señor Ximo Puig, que no está, se le 
ocurrió comprar, supongo que por indicaciones de arriba, el 
edificio de Correos de Valencia. Se pagó por ese edificio 20 
millones. Eso sí que se ejecutó. ¿Sabe de dónde salieron 14? 
Del plan Edificant. ¡Por eso la lista es tan larga1 Por eso en 
una lista es tan larga . (Aplaudiments)

Y cuando ya estaban ustedes en funciones... y cuando ya esta-
ban ustedes en funciones, que firmaron más cosas en funcio-
nes que estando gobernando, parece, firmaron más cosas, la 
consellera de Compromís firmó..., sin ningún tipo de informe 
económico, ni de la intervención ni de nada, firmó un acuerdo 
con una serie de ayuntamientos, que eran añadidos al plan 
Edificant. O sea, para meter más obras de las previstas en el 
plan Edificant. Bueno, si ustedes llegan a seguir gobernando, 
no se hubieran hecho nunca, como hemos visto con los datos.

Y casualmente esos ayuntamientos, le voy a decir: seis eran 
del Partido Socialista, cinco de Compromís –ahí se notaba 
que mandaban ustedes en la conselleria– y uno, en el que a 
última hora después de haber firmado eso, su grupo, señor 
Fullana, decidió romper las negociaciones con el Partido 
Socialista y, a 48 horas de la formación de los ayuntamien-
tos, se quedó ese ayuntamiento en manos del PP. Creo 
recordar que es Benicarló. Se lo repartieron ustedes todo 
para ustedes. Eso no es amiguismo ni nada de eso. También 
es cierto que seguramente dentro de equis años usted 
hubiera sacado esa lista y esas obras estarían incluidas en 
esa lista . (Aplaudiments)

Y, claro, si después de todos estos datos de ejecución que les 
he dado y de esa lista..., o esas dos listas, que demuestran que 
ustedes en ocho años no sé a qué se han dedicado, pero a 
construir centros le aseguro que no, ustedes ahora montan la 
campaña «Salvem escoles». ¡Pero hay que tener cara! «Salvem 
escoles.» ¡Si no han hecho nada! ¡Si han ejecutado un 23 % del 
presupuesto con el que engañaban a los valencianos constan-
temente! Y ahora montan el «Salvem escoles». ¡Ay, Dios mío!

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Gracias, conseller .

Señor Fullana, tiene usted cuatro minutos para réplica.

Quan vosté vullga, senyor Fullana.

El senyor Fullana Martínez:

Li han sobrat quatre minuts . A este conseller no li apugen el 
sou. En fi, s’ha deixat més de la mitat de la intervenció per fer.

Miren, i vaig a comentar dos diferències fàcils, perquè vosté fa 
molta demagògia . La primera . . . la primera . . . la primera . . . (rialles)

El senyor vicepresident primer de Les Corts Valencianes:

Señorías, guarden silencio.

El senyor Fullana Martínez:

...la primera. En l’última legislatura, any 2019-2023, el 
Botànic va executar 550 milions d’euros. En l’última legisla-
tura que vostés van governar van executar 55, deu vegades 
menys, deu vegades menys. (Aplaudiments)

I segona diferència. Amb nosaltres, els diners, abans o 
després, anaven a construir escoles; amb vostés, als amigui-
tos del alma, als amiguitos del alma, als amiguitos del alma . 
(Aplaudiments)

Senyor Rovira, parlem clar, parlem clar. Açò no és un joc, açò 
no és un joc. Mire, estem parlant... estem parlant, per exem-
ple, de casos com estos, en Casinos, de comunitats educa-
tives de tots els colors polítics que vosté els ha enviat una 
carta... Ja ens dirà..., quan puge ens diu si té un informe de 
l’advocacia i en quina llei es basa. Quan puge, eh?, quan puge, 
ens ho diu, ens ho diu, quin informe és.

Estes persones es queden sense instal·lacions que els fan 
falta, perquè vosté, per capritx o per fanatisme, els ha enviat 
una carta i els ha dit que no va a fer la inversió. És que resulta 
que la gent de Benicarló, que té este institut i necessita un 
institut nou, i que fa dos anys que ho estan demanant, resulta 
que vosté li ha retirat la subvenció, perquè sí, per fanatisme.

Resulta que en Villena, l’escola Príncipe Don Juan, que té 
una inversió prevista de 8 milions d’euros per a remode-
lar tota l’escola, (el diputat mostra unes imatges) vosté per 
fanatisme, i sense cap informe de cap tipus ha dit que no 
va a fer-ho, que no va a fer-ho. I espere que tinga vosté un 
informe de l’advocacia que justifique això. O Albalat dels 
Sorells, ací el tenim, eh?, tampoc, per capritx, per fanatisme, 
per fanatisme polític, perquè esta escola ni cap escola no és 
de cap partit polític, no és de cap partit polític. O, per exem-
ple, la de Sagunt, o, per exemple, la de Sagunt.

I jo vullc advertir-li que les cartes que vosté ha enviat als 
municipis, les cartes que ha enviat no tenen cabuda legal, que 
vosté està generant un greuge a les comunitats educatives 
per fanatisme, i que si no rectifica, i que si no rectifica, poden 
haver-hi conseqüències jurídiques en tots els estaments per 
a l’administració valenciana i per als responsables que signen 
eixes resolucions, que ho tinga ben clar.

I això que li dic ara demà li ho registraré per escrit, perquè el 
dolo siga ben clar, perquè el dolo siga ben clar, i no només 
a nivell jurídic, sinó també a nivell polític. És que no estem 
disposats, de vostés, que fa només una setmana que els van 
condemnar; ¡condemnar!, a companys que treballaven amb 
vosté en l’administració, perquè vosté estava en el govern de 
Zaplana, vosté estava en el govern de Camps, i vosté estava 
en el govern de Fabra, a presó, per utilitzar de forma inade-
quada diners que anaven a fer escoles, no estem dispo-
sats que vostés de forma aleatòria es dediquen a dir-los a les 
comunitats educatives que van a quedar-se sense les seues 
inversions .



Número 16  ¦ 30-11-2023 Pàg. 591

I responga’m arguments a tot el que vosté vullga, a mi sí que 
em falta temps per a respondre-li, a mi, sí.

Miren, parlen de l’execució, deu vegades més execució que 
quan governaven vostés, on estava vosté, eh?, que vosté 
estava, que vosté estava allí, eh?, deu vegades més, deu vega-
des més. I són execucions que depenen dels ajuntaments i 
que van creixent cada any, i que si vosté no té una borsa de 
diners preparada, no podran certificar la intervenció dels 
ajuntaments que poden començar les adjudicacions, i vosté 
va a retardar totes les obres .

Sobre les delegacions suprimides. Ja li he dit, ja li he dit, no 
n’hi ha escoles del Partit Popular, ni de Compromís, ni de Vox, 
ni de cap partit, és una decisió per pur fanatisme.

Sobre el canvi legislatiu. Però, què li ha fet a vosté l’escola 
pública? Què li ha fet a vosté Edificant, que ha evidenciat que 
quan vosté estava en la conselleria, eh!, vosté executava deu 
vegades menys? Per què vol vosté retirar subvencions als ajunta-
ments? Però, per què? És que és absolutament incomprensible.

Miren, poden parlar de l’amnistia, podem parlar del valencià...

 
(Ocupa la presidència la presidenta de Les Corts Valencianes, 
senyora Llanos Massó Linares)

 
La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Vaya terminando, señor Fullana.

El senyor Fullana Martínez:

...o poden parlar de Pedro Sánchez, però el seu balanç estos 
cinc mesos de gestió és molt pobre, i Catalunya no és prou 
gran per tapar el seu fracàs de gestió, senyor conseller. 
(Aplaudiments)

El senyor president de Les Corts Valencianes:

Muchas gracias .

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Gracias, señora presidenta.

A mí hay una cosa, de verdad, que me sorprende, es decir, uste-
des se tiran ocho años gobernando y se esperan a una semana 
antes de que yo tome posesión para firmar quince obras en 
12 municipios, como he demostrado antes, todos de PSOE y 
Compromís, casualmente. (Veus) Se ve que, se ve que desde…

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señorías.

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

...el tiempo del 28 de mayo que ganamos las elecciones, 
hasta el 12 de julio que se firma esto, es cuando hubo el 
deterioro de esos centros . (Aplaudiments) Por eso no los 
habían incluido, no los habían incluido desde el 2018 que 
comienza el plan Edificant, no hacen ustedes ninguna modi-
ficación del plan Edificant para incluir esos municipios, esos 
15 centros que dice usted que están fatal.

Y, entonces, la consellera Tamarit, en aras de su responsa-
bilidad, dijo: «Pues, ¡che!, yo, una semana antes de irme, lo 
firmo…» Son todos gobernados, ya digo que el último se les 
escapó a última hora, el de Benicarló, los demás eran todos 
del PSOE y Compromís, que tengo que decir que la propor-
ción que tenían…, ustedes habían hecho una buena nego-
ciación porque era casi el número de ayuntamientos entre 
PSOE y Compromís, se lo repartían y se lo guisaban todo. Y 
una semana antes de irse dice: «Estos centros los añado al 
plan Edificant», sin ningún tipo de informe económico, sin 
ningún tipo de informe de la intervención de la conselleria, 
sin ningún tipo de consignación presupuestaria, y eso es una 
lesividad para otros ayuntamientos que están esperando .

Entonces, hemos iniciado lo que se conoce como un 
expediente de lesividad que llevará toda su tramitación 
legal, y que, en todo caso, si hay una responsabilidad, será 
de la señora consellera que en su día firmó sin ningún tipo de 
respaldo legal .

Y, mire, ayer estuve visitando, con el alcalde de Benidorm, a 
las nueve de la mañana, el IES Pere María Orts. Se va a lici-
tar la obra, más de catorce millones, a final de año, princi-
pios de año. El director me miraba con cara de incrédulo, y le 
digo: pero, ¿por qué?, si te estoy diciendo que tengo aquí los 
informes de que la licitación está a punto ya de salir; dice: 
«Es que me lo han dicho tantas veces en los últimos años»; 
y yo le dije: yo cumpliré, no te preocupes que…, digo, mira, 
para no cogerme los dedos porque, a veces, los procesos…, 
en el primer trimestre del 2024 estarán licitadas las obras de 
reforma del IES Pere María Orts, de Benidorm. Pero, claro, 
se lo habíais prometido tantas veces al pobre hombre… que 
es que no se lo creía, (aplaudiments) es que no se lo que 
creía.

Yo creo que ya he dado datos sobradamente de cuál ha 
sido su ejecución, y que lo único que hicieron ustedes fue a 
última hora ponerse a firmar obras, digo «a última hora», una 
semana antes de irse, ¿eh?, una semana antes, una semana 
antes para decir: a ver si esto cuela, que, además, el papel 
es que no nos lo dieron en el traspaso, lo hemos encontrado 
¡en un cajón!, lo hemos encontrado en un cajón, dijeron: lo 
firmamos y a ver si cuela, ¿eh?, para los amiguetes. Eso es 
lo que ustedes hicieron. Y yo le digo lo que vamos a hacer 
nosotros .

Mire, lo primero que vamos a hacer es tener un cono-
cimiento real del estado de las infraestructuras . Vamos a 
medir, recopilar, parametrizar y ordenar toda la informa-
ción del estado actual de todo los centros públicos de esta 
comunidad .

En segundo lugar, lógicamente, haremos y aprovecharemos 
los presupuestos de la forma más eficaz posible. Vamos a 
hacer una labor divulgativa de lo que se invierte, de por qué se 
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invierte y dónde se invierte. Ustedes, ya digo que no tenían ese 
problema, no invertían nada, por eso tiene usted la lista que 
tiene, que ha sacado antes aquí, que era un poco ya de risa, o 
sea, ocho años gobernando y viene usted con una lista de todo 
lo que hay pendiente, pero ¡qué poca vergüenza! (Aplaudiments)

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Vaya terminando, señor conseller .

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

En tercer lugar, vamos a centrarnos en la conservación y el 
mantenimiento de los centros educativos, que muchos están 
dejados de la mano de Dios.

Y, luego, plantearemos en cuarto lugar una política que requiera…

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Termine, señor conseller .

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

...un mayor control para la correcta inversión, con pliegos tipo 
de licitación de servicios .

Usted ha querido asomar –perdone, y termino enseguida–, 
usted ha querido asomar que como yo estuve en la época 
en la que alguna persona ha sido condenada, pues soy un 
corrupto. Y ya se lo dije una vez en comisión, yo nunca le diré 
que por ser usted compañero de Mónica Oltra, o de otros 
concejales, también condenados…

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señor conseller, señor conseller…

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

…por abuso sexual a menores, sea usted un abusador. Nunca 
se lo diré. (Veus i aplaudiments) (El diputat Vicent Marzà i Ibáñez 
intervé sense micròfon)

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

No tiene usted la palabra. (Alguns diputats parlen sense micrò-
fon) (Aplaudiments)

Gracias, gracias, señor Marzà.

Señor conseller, ¿retira usted las palabras que ha dicho? (Se 
sent una veu que diu: «Sí, sí que te has referido».)

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Me he referido a que hay, y estaba buscando la noticia, que es 
de hace unos meses, de exconcejales de Compromís...

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señor conseller, señor conseller . . .

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

 . . .condenados por abuso de menores .

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señor conseller, retira, retira, (veus) señor conseller . . .

El senyor Marzà i Ibáñez:

Has dicho «Mònica Otra».

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señorías, por favor. (Veus)

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Concejales de Compromís condenados por abuso a menores.

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señorías, señor conseller, señor conseller, la pregunta es senci-
lla: ¿retira o no las palabras?

El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

No, no las retiro...

La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Muchas gracias .
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El senyor Marzà i Ibáñez:

Conseller d’educació i no retira eixes paraules. Molt bé. 
Magnífic el decor del conseller d’educació. (Aplaudiments)

 
La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Continuamos con el punto 11 del orden del día: interpela-
ción a la consellera de Hacienda, Economía y Administración 
Pública... (Veus)

Señorías, señora Vega, señora Vega, señora Vega, por favor.

Continuamos con el punto 11 del orden del día... (Veus)

¿Para qué pide la palabra, señor Rovira?

 
El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Presidenta, por el asunto que estábamos de por qué no reti-
raba… (Veus) Artículo setenta y no sé qué, que se han refe-
rido a mí directamente.

Muy breve, muy breve.

 
La senyor presidenta de Les Corts Valencianes:

No, señor Rovira.

 
El senyor conseller d’Educació, Universitats i Ocupació:

Tengo la noticia aquí: «Condenados a dieciséis años...

 
La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Señor Rovira, no tiene usted la palabra. (Veus i aplaudiments)

Señor Rovira.

Señora Vega y señor Baldoví, por favor, señora Vega y señor 
Baldoví. (Veus)

Interpel·lació a la consellera d’Hisenda, Economia i 
Administració Pública, senyora Ruth María Merino Peña, sobre 
la política general de la Conselleria en matèria de prevenció i 
lluita contra la ludopatia, en especial, entre els més joves, que 
formulen els diputats senyor José Muñoz Lladró i senyor Arcadi 
España García, del Grup Parlamentari Socialista (RE número 
4.464, BOCV número 27)

 
La senyora presidenta de Les Corts Valencianes:

Continuamos, continuamos con el punto 11 del orden del 
día: interpelación a la consellera de Hacienda, Economía y 
Administración Pública sobre la política general de la conse-
lleria en materia de prevención y lucha contra la ludopatía, 

en especial entre los más jóvenes, que formulan los diputa-
dos, José Muñoz Lladró y Arcadi España García, del Grupo 
Parlamentario Socialista, número de registro 4.464.

Tiene la palabra el diputado José Muñoz.

Cuando quiera.

 
El senyor Muñoz Lladró:

Gracias, gracias, presidenta.

Bueno, buenos días, consellera, voy a ver si podemos mante-
ner un debate más edificante que el que ha mantenido el 
conseller de educación .

Sinceramente, creo que esta cámara se merece mucho más, 
vamos a intentar tratarnos con educación, (aplaudiments) 
contraponiendo argumentos, y yo espero que diciendo una 
serie o unas cuantas verdades sobre este asunto .

La pregunta la ha reproducido la presidenta de Las Cortes, 
y sí que les animo a todos los diputados y diputadas de esta 
cámara, y a aquellos que nos siguen por los medios de comu-
nicación, que me acompañen en esta triste historia que 
puede tener un final más triste aún el próximo 5 de diciembre 
en la comisión de hacienda, en la que se aprobarán las enmi-
endas a la Ley de acompañamiento.

Usted sabe que el Consell del Botànic, presidido por el presi-
dente Puig, lo que hizo fue aprobar una ley de prevención, 
bueno, de regulación del juego y de lucha contra la ludo-
patía, una ley que lo que hacía era establecer una serie de 
medidas precisamente para que las personas más sensibles, 
especialmente los jóvenes, no cayeran en esta terrible lacra 
que es el juego, es la adicción y es la ludopatía.

Entre esas medidas, una que nos parecía a todos, y creo que 
sigue siendo vigente, importante, y fundamental, es la distan-
cia de las casas de apuesta, esa distancia de 850 metros de 
las casas de apuestas respecto a nuestros colegios, respecto 
a nuestros centros escolares, y también a sus centros de 
rehabilitación para aquellas personas que padecen este tras-
torno, esta adicción, y ustedes, ante una ley que fue pionera 
en España, que fue una ley que creo que ha sido, además, 
reproducida en otros territorios, y que también fue estudi-
ada por el Gobierno de España, lo primero que van a hacer 
ustedes es cargarse la distancia de 850 metros. Esto para que 
nos entendamos; las casas de apuestas que se iban a cerrar, 
que se iban a cerrar, que están ante colegios o ante centros 
de salud, gracias al Consell del señor Mazón con la extrema 
derecha, van a mantenerse abiertas. Esto eso sí. Ahora 
mismo vamos a tener casas de apuestas que van a estar 
frente a colegios y frente a centros de salud, gracias o por 
culpa del Consell del señor Mazón. (Aplaudiments)

Y, mire, no me diga que no es cierto, ustedes han presentado 
esta enmienda a la ley de acompañamiento que leo literal-
mente para que todo el mundo pueda entenderlo: «A la posi-
ble renovación o prórroga de las autorizaciones no le será de 
aplicación los requisitos de distancia y ubicación estableci-
dos en los apartados 5, 6 y 8 del artículo 45 de esta ley». Les 
explico lo que significa esto. Las casas de apuestas tienen 
licencias de apertura, licencias con tiempo limitado, lo que 
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